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Executive Summary
Although reputable foreign institutions and private companies

have released estimates of large volumes of resources in the

Levantine Basin, no discoveries in the Lebanese offshore have

been made thus far as exploration there remains in its early

phases. Petroleum estimates for the Levantine Basin and

Lebanese offshore should be carefully interpreted and 

understood. Determining the size of hydrocarbon 

accumulations is essential to sound resource management

and development. Exaggerated expectations are to be avoided

as they can threaten national economies and the democratic

process. It is recommended that with evolving exploration

phases and the acquisition of additional data, the assessment

of resources should be regularly undertaken and updated 

by independent groups and its results publicly disseminated

and explained.

This policy brief is based on a
policy paper titled ‘Estimating
the Size of the Levantine East
Mediterranean Hydrocarbon
Basin’, which was commissioned
by LCPS and funded by IDRC.
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Introduction
Countries with a credible assessment of their petroleum resources are capable
of formulating a sound energy strategy and policy. Estimates of the volume,
type, and distribution of natural resources are usually made by a variety of
parties, both public and private. Their results can be used by governments to
determine and implement proper strategic management steps and policies as
well as by companies to set their business development plans. A reliable and
regularly reviewed estimate of resources is a means to ensure transparency
and accountability in the long-term management of natural resources. As
there have been important developments in the exploration for Lebanon’s
petroleum resources, it is now time to review and present essential information
concerning resource estimates, analyze available related information, and suggest

best practices and policies.
Petroleum exploration in the
Lebanese offshore, although
well advanced technically, is
still in a preliminary phase
of acquiring remote data
and interpreting it to map

potential accumulation areas. No drilling has been done to test prospective
areas and structures and no discoveries have been made. 

This brief seeks to offer a concise explanation of exploration in the
Lebanese offshore, describe what a sound policy on estimating resource
potential consists of, outline best practices for petroleum estimates in the
Lebanese context, and forward recommendations on how best to assess current
estimates. 

Petroleum Exploration in Offshore Lebanon
Exploration for oil and gas in the Lebanese offshore has made important
progress in the past decade. Successive Lebanese governments during that period
adopted policies encouraging offshore exploration for petroleum resources.
International companies working under licenses issued by the Lebanese
government undertook a number of marine geophysical exploration campaigns
in Lebanon’s exclusive economic zone. This resulted in the acquisition of a
large, high-quality dataset from the seafloor subsurface. Also, in past years,
essential regulatory decisions for the administrative and legal framework
for petroleum resources exploration and production in the country were
determined and some decrees were issued. Nevertheless, more steps are needed
in order for the first bidding round of the Lebanese offshore to take place
and move forward into a more advanced exploration and possible production
phases afterward. 

Prior to any exploration activity leading to a licensing round, both investors
and the government must have a good understanding of the geology of the
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licensed area and its potential for petroleum resources. Conclusions of technical
reports and studies presented to different Lebanese governments encouraged
policymakers to pursue exploration activities in the offshore. These earlier,
regional studies are completely outdated now with the wealth of new data
being released from exploration activities. 

Understanding Petroleum ResourcePotential
A petroleum resources management policy is best formulated with a good
understanding of the geological layout of a region. This will allow for a more
comprehensive perspective on a resource’s potential and the conditions for
exploration and production activities. Reviewing exploration phases and
results is essential for decision makers and stakeholders (experts, industrials,
NGOs, public opinion and media), as it allows them to better understand the
size and type of potential resources and their significance.

The geology of the Eastern Mediterranean, though complex, has many
aspects considered attractive for petroleum exploration. The discovery of oil
and gas fields onshore considerably increases the geological promise of the area.
With 10-14 km of sedimentary accumulation in the Levantine Basin, chances are
significant that the sources for
petroleum accumulation known
in onshore fields also exist
offshore, thus encouraging
exploration work. The first
surveys in the Lebanese off-
shore were conducted about
forty years ago. With more than 75% of the total EEZ now explored by good
geophysical means—2D and 3D seismics and other geophysical methods—
enough information is available for issuing preliminary interpretation reports
and prospect definitions. 

Another important aspect of the Lebanese offshore is its water depth. Most
of the offshore is located in deep or ultra-deep waters. Exploration and
production in waters at such depths presents additional constraints and
requires special technical arrangements. Offshore drilling in great water depths
is associated with large operational risks and has been a source of some major
accidents in the industry. The Deepwater Horizon blowout in the Gulf of
Mexico in 2010 is one clear example. The presence of a thick salt layer in
subsurface sediments of the Lebanese offshore also increases the difficulty of
exploration and production. 

Gas, being the most likely type of resource available, presents additional
difficulties for production due to its physical properties. A combination of
geological factors hinders exploration and production activities, and greatly
increases the cost of production. Therefore, only those accumulations of
resources large enough to offset high production costs will be considered

Prior to any exploration activity leading
to a licensing round, both investors 
and the government must have a good
understanding of the geology of the 
licensed area …
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economical. Policies will have to reflect this geological reality and establish
rules to optimize the use of available resources. For instance, ways to reduce
operational costs, along with terms encouraging enhanced recovery factors,
can be envisaged in production agreements. However, reducing production
costs should not be done at the expense of safety measures and technical
requirements. Environmental hazards as well as a loss of resources can result
from inappropriate management by operators who are unqualified and lack
experience working in deep and ultra-deep-water drilling. 

Estimated Petroleum Resources in the Levantine Basin
Exploration of the Lebanese offshore occurred at a time when significant
hydrocarbon discoveries were made offshore the Palestinian and Cypriot
coasts south of Lebanon. Reports published by foreign and international
agencies and oil companies contained large estimates of resources present
in the Levantine offshore. Gas accumulations are considered the most
promising type of petroleum resource, though oil might be present in some
deeper parts of the sub-surface. Moreover, for many geological reasons the
prospectivity of the central and northern Levantine Basin (offshore Cyprus
and Lebanon) is likely higher than that of the southern part (offshore Palestine
and Israel), with a higher probability for oil than in the south. 

Assessing petroleum potential is a technical process that requires good
knowledge of the geology of the prospected region and of some of its key
parameters. Different assessing methods can be used depending on the level of

exploration and production
activities in the region and
the type and availability of
data. Their results are always
associated with a risk or
probability indicator inher-

ently related to the uncertainties of the different processes involved in the
geological model all the way to the commercialization of products, if any.
Assessments are updated with any newly acquired information from the
exploration or production phases. 

In the absence of exploration wells in the Lebanese offshore and with large
geological uncertainties associated with the parameters of the geological
model, the preliminary estimates of resources cannot be very reliable. Such
uncertainties are not uncommon in the early phases of petroleum exploration
and the history of the industry is littered with cases of erroneous estimates of
resources. Cases from more advanced exploration phases in the southern part of
the Levantine Basin are examples of contradicting estimates of resources to
consider. In fact, a number of fields in that region have seen their resource
estimates decrease with every new reassessment. The initial estimates of 7
trillion cubic feet (Tcf) of gas for the Aphrodite well offshore Cyprus have
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dropped to about 4 Tcf. The 6.7 Tcf of gas in the Ishai license offshore
Palestine, announced at earlier phases of the exploration, were never proven
and the Aphrodite-2 well in that license was abandoned. Other examples can
also be found where the initial evaluations underestimated the real available
resources. 

In a series assessing the distribution of energy resources worldwide, the
United States Geological Survey (USGS) under its World Energy Project,
conducted geologic studies of ‘priority petroleum basins’ around the world.
The assessment is based on a probabilistic approach strategy, which estimates
the amount of petroleum that is likely to be technically recoverable and
added to reserves in a thirty-year time span. The project assessed a large
number of provinces making
use of available exploration and
production data and of known
geology. An assessment of the
Levantine Basin resource poten-
tial was published in March
2010. It is probably the only assessment of the petroleum potential of this
entire province to date and surely the only one made public in detail. 

The absence of any other public and widely accessible study estimating the
size of resources amplified the focus on the USGS report. Given the notoriety
of the issuing institution, results of the USGS assessment report were largely
referred to in news reports, in political discourse, and also in experts’ opinions.
The media frequently relayed the numbers presented in the report. Thus, the
information and results from this report greatly contributed to shaping public
opinion. The public debate focused on the volume of resources converted into
its monetary value, without discussing or analyzing their associated technical
significance and conditions. However, given the important uncertainties in
the geological model of the area, and the assessment method used in the
series of reports by the World
Energy Project, the estimated
volumes of resources in the
Levantine Basin should be
considered an indicator for the
prospectivity of this province
compared to others, where the
same method has been applied, and not as proof of the existence of the stated
amounts. These results suggest that offshore Lebanon has a higher potential
for petroleum resources compared with the onshore Levantine margin, for both
natural gas and natural gas liquids (NGL), and similar prospectivity for oil
resources. Considering the 219 provinces throughout the world assessed by
the USGS, the estimated mean of undiscovered gas resources in the Levantine
Basin places this province in tenth place on the list of the most promising

Assessing petroleum potential is a
technical process that requires good
knowledge of the geology of the
prospected region ...
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gas provinces in the next thirty years worldwide, surpassed by the Nile Delta
Basin, South Caspian Basin, and Zagros Fold Belt provinces of the Middle East
region, respectively in the fourth, seventh, and eighth positions. 

Best Practices for Institutional Petroleum Resource
Assessments
In many countries, estimating the volume of resources is done by private or
national oil companies, research institutions, governmental agencies, or
professional groups and associations. In the US for example, the Energy
Information Administration is tasked with collecting, analyzing, and dissemi-
nating independent, energy-related information including petroleum resources.
Other groups such as the USGS are also actively researching the topic and
producing scientific reports on available resources at different geographic
scales. Professional associations and societies such as the American Association
of Petroleum Geologists and the Society of Petroleum Engineers are involved
in establishing the rules and guidelines for assessment methods and estimating

the amount of resources.
In the UK, the Oil and Gas
Authority is the regulating
body working under the
Department of Energy that
gathers and disseminates all
information on production
history and projections,
distribution of petroleum

resources, and fields from all operators in the UK. The collected data also
serves as a basis for estimating UK reserves and resources. Other international
agencies or companies regularly issue compilations and reviews of state of
resources around the world, such as the BP Statistical Review

In all these cases, a reliable resource assessment begins with data collected
from operators on past and current production, regional and local geological
studies, exploration activities, seismic interpretation reports, well logs and
drilling data, and also modeling of petroleum systems. These data, made available
for various interested groups, can thus be interpreted and used to estimate
the amounts and types of resources and their distribution.

At this very early stage of exploration in Lebanon, and in the absence of
any test or appraisal well being drilled, the geological uncertainties are still too
high to enable a reliable estimation of reserves. Moreover, such estimations
suffer from three major problems: Only a very small number of assessments
have been done, they were primarily conducted by foreign groups working in
close connection with the E&P industry to answer industrial needs or promote
companies’ assets, and the needed basic data and results of the assessments
are kept confidential in most of cases, thus hampering any independent

…The estimated volumes of resources
in the Levantine Basin should be 
considered an indicator for the

prospectivity of this province compared
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of the existence of the stated amounts
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verification of the results by other groups. Hence, none of the numbers
announced by official representatives, or those presented by exploration
companies working in the Lebanese offshore, can be considered a reliable
value for potential resources in the offshore.      

The estimated volume of resources can be used by governments or politicians
for political purposes. On a global scale, countries with larger resources have
greater importance and would look more attractive for foreign investments.
Estimations of available resources can also be manipulated for serving political
agendas at the national level:
Political parties in power can
use the numbers to push toward
adopting related political deci-
sions or to alter public opinion
in ways affecting the results of polls and democratic processes. Moreover,
since natural resources are considered a matter of national sovereignty, they
can quickly become a source of political tension and insecurity in the region.
Border disputes with neighboring countries over areas of suspected petroleum
resources have significant potential to stir public opinion and become a matter
of national security, initiating political tensions and even justifying military
escalations. 

The existence of a credible assessment of available resources and their
geographic distribution, shared publicly and among different concerned
groups, reduces these risks. In countries with a developing petroleum industry
or activities like Lebanon, the absence of a critical mass of experts capable of
questioning, understanding, and explaining to the wider public the significance
of the presented numbers can be very dangerous for the common interest
of the entire country. The
monitoring power of the people
is thus very limited and the
accountability of decision
makers significantly reduced.

Conclusion and Recommendations
The size of available petroleum accumulations in the Lebanese offshore is
unknown. Preliminary geological studies suggest they could be significant.
As the initial exploration phases will hopefully lead to a first licensing round,
the assessment of available resources is critical in determining future steps
in the resource management process. It is recommended that a comprehensive
petroleum policy address a number of specific points. 

First, it should be recognized that the geological promise of the Lebanese
offshore is important for oil and gas accumulations. Gas resources are probably
more abundant than oil. Given the geological setup conditioning the availability
of these resources, expected high production costs will limit the economic

The estimated volume of resources can
be used by governments or politicians
for political purposes

… The assessment of available resources
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in the resource management process
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viability of said resources. Production policies must encourage optimization
of resource exploitation and recovery, particularly as the largest resource
potential is in deep or ultra-deep waters in the Lebanese offshore. Under these
conditions, production is associated with special technical difficulties and high
operational risks. Petroleum policy must encourage the selection of qualified
operators who have demonstrated operational experience in such environments
to ensure strict rules avoiding the loss of resources in technical incidents.

Additionally, petroleum resources have the potential to become a source
of political instability and a
threat to democratic processes.
Petroleum policy must com-
mit regulating authorities to
undertaking required steps

for a credible assessment of available resources by independent sources, and
encouraging and facilitating similar assessments by different groups, as well
as their regular update and dissemination to concerned stakeholders. The
public must be informed about changes in these estimates and their overall
significance. In line with this, a clear policy must be established, which outlines
procedures for sharing information and available data—without disclosing
confidentiality rights or sensitive information—with research institutions
and professional groups in order for them to have greater involvement in the
management process and ensure more transparency and accountability at all
levels of decision making. 

Finally, Lebanon’s petroleum policy must provide strong support and
guidance on the formation of a group of local, informed experts in petroleum
geology, geophysics, production engineering, or other related fields, that can
accompany exploration activities and support regulatory bodies and decision
makers, as well as ensure continuity in the management process in the future.
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يف ةيطفنلا دراوملا
:ةيّنانبللا ةيميلقلإا هايملا
تامييقت ىلإ ةجاحلا

ةمئلام ةسايسو ةقوثوم
 سايلإ راشير اطع

 يذيفنت صخّلم
ةصّاخ تاكرشو ةيّبنجأ تاسسّؤم اهتردصأ يتلا تاريدقتلا مغر
ضوحلا يف دراوملا نم ةريبك تايّمك دوجو لوح تيصلا ةعئاذ
ئطاوشلا ةلابق تافاشتكا يّأ قيقحت مّتي مل ،طسوتملل يقرشلا
نإ .ةيّلوّلأا هلحارم يف لازي لا بيقنتلاف ،نلآا ىتّح ةيّنانبللا
ةيّنانبللا ةيميلقلإا هايملاو يقرشلا ضوحلا يف  طفنلا تاريدقت
اًضيأ يرورضلا نمو ،اهريسفتو اهمهف يف ةقّدلا بجوتست
وحن ىلع اهريوطتو دراوملا ةرادلإ ةيطفنلا تامكارتلا مجح ديدحت

يتلّا تاعقّوتلا يف ةغلابملا يدافت يلاتلاب نيّعتي .ميلس
عمو .يطارقميدلا راسملاو ةيّنطولا تاداصتقلاا ديدهت اهناكمإب
،ةيّفاضلإا تانايبلا ىلع لاصحتسلااو بيقنتلا لحارم روّطت
لبق نم هنييحتو يرود لكشب دراوملل مييقت ءارجإب ىصوي
 .اهحرشو ينلع لكشب هجئاتن رشنو ،ةلّقتسم تاعومجم

بتاكلا نع
ذاتسأ وه ،سايلا راشير اطع
ةعماجلا يف دعاسم ايجولويج
صصّختم ،توريب يف ةيّكريملأا

يقرش ايجولويج يف
هلامعأ نيب نم .طسّوتملا
ةيّفاشكتسا ةيّئايزيفويج ةسارد
يقرشلا ضوحلل ةلصّفم
ىدل سايلإ .د لمع .طسوتملل
ةيّنانبللا ةيّموكحلا تاسسّؤملا
طفنلا نع بيقنتلل عيراشم ىلع
سرّدي وهو ،ئطاوشلا ةلابق
ماعلا ذنم نانبل تاعماج يف
يف رضاحي ام اًبلاغو ،8٠٠٢
يف ةيّميلقلإا ايجولويجلا
سايلإ .د زجنأ .جراخلاو نطولا

يناديملا لمعلا نم ةًرتف اًرخّؤم
لوح ةًقرو دّعيُ وهو ،يثحبلا
يساسأ يجولويج فاشتكا

سايلإ .د لمحي .نانبل يف
ءايزيفويجلا يف هاروتكد ةداهش
يف بكوكلا ءايزيف دهعم نم
 .سيراب

٠٢ مقر ددعلا٦١٠٢ يناثلا نوناك

اذه ةسايسلا صخلم دنتسي
ريدقت‘ناونعب ةسايس ةقرو ىلإ
يقرشلا طفنلا ضوح مجح
يذلا ،’طسوتملا ضيبلأا رحبلل
ينانبللا زكرملا اهدادعإب فلك
زكرم نم ليومتب تاساردلل
.ادنك -ةيلودلا ةيمنتلا ثوحب
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ةمدّقملا
ةيّجيتارتسا عضو ةيطفنلا اهدراومل اًقوثوم اًمييقت يرجت يتلّا نادلبلل نكمي
اهعونو ةيّعيبطلا دراوملا مجح تاريدقت ردصت ام اًبلاغو .ةقاطلل نيتميلس ةسايسو
نكميو .صاخلاو ماعلا نيعاطقلا لاك نم فارطلأا نم ةعومجم نع اهعزّوتو
ةيّجيتارتسلاا ةيّرادلإا تاوطخلا ديدحتل تاعقّوتلا هذه جئاتن مادختسا تاموكحلل
عضول اًضيأ اهب ةناعتسلاا تاكرشلل نكمي امك ،اهقيبطتو ةمئلاملا تاسايسلاو
ةعجارملل عضخت يتلّاو ةقوثوملا دراوملا تاريدقت رفّوتو .يراجتلا ريوطتلا ططخ
دراوملل دملأا ةليوطلا ةرادلإا يف ةلءاسملاو ةيّفافشلا نامضل ةًليسو ةيّرودلا
ةيّطفنلا دراوملا نع بيقنتلا لاجم يف ةمّهم تاروّطت ثودحل اًرظنو .ةيّعيبطلا

تاريدقتب ةقلّعتملا ةيّساسلأا تامولعملا ضرعل ناولأا نآ دقف ،نانبل يف
تاسرامملا حارتقاو ،ةلصلا تاذ ةرفّوتملا تامولعملا ليلحتو ،اهميدقتو دراوملا

مغرو .تاساـيسلاو ىـلضـفُـلا
ئطاوشلا ةلابـق بيـقـنـتـلا نّأ
مدّـقـتـلاـب مسـتّـي ةـيّــناــنــبــلــلا
يف لازـي لا وــهــف ،ينــقــتــلا
تانايبلا عمجل ةيّلوّلأا لحارملا
مسرـل اـهرــيسفــتو دــعــب نــع

قطانملا صحفل رفح ةيّلمع يّأ نلآا ىلإ رَجتُ ملو.ةلمتحملا عمّجتلا قطانم طئارخ
 .فاشتكا يّأ قيقحت مّتي مل امك ،ةلمتحمُلا ىنبُلاو

ةلابق بيقنتلا نع بضتقمُ حرش ميدقت يف صخلملا اذه نم ةياغلا نمكت
دراوملا ريدقتل ةميلسلا ةسايسلا هيلع يوطنت ام حرشو ،ةيّنانبللا ئطاوشلا
،ينانبللا قايسلا يف طفنلا تاريدقتل ىلضفُلا تاسرامملا ميمصتو ،ةلمتحملا
.ةيّلاحلا تاريدقتلا مييقتل ىلثمُلا ةقيرطلا لوح تايصوتب ءلادلإاو

ةيّنانبللا ئطاوشلا ةلابق طفنلا نع بيقنتلا
للاخ اًريبك اًمدّقت ةيّنانبللا ئطاوشلا ةلابق زاغلاو طفنلا نع بيقنتلا  لجّس

تاسايس ةرتفلا هذه للاخ ةبقاعتملا تاموكحلا تدمتعا دقف .يضاملا دقعلا
لمعت يتلّا ةيّملاعلا تاكرشلا تذفّنو .ةيطفنلا دراوملا نع يرحبلا بيقنتلا عجّشت
بيقنتلا تايلمع نم ديدعلا ةيّنانبللا ةموكحلا نم تردصتُسا صخر بجومب
لاصحتسلاا مّتو .نانبلل ةصلاخلا ةيّداصتقلاا ةقطنملا يف يرحبلا يئايزيفويجلا
.رحبلا عاق نم ةدوجلا ةيلاعلا تانايبلا نم ةعساو ةعومجم ىلع كلذل ةًجيتن
راطلإاب لصتّت ةيّرهوج ةيّميظنت تارارق اًضيأ ةيضاملا تاونسلا للاخ تذخُّتاو
ضعب تردصأُو ،دلابلا يف هجاتنإو طفنلا  دراوم نع بيقنتلل ينوناقلاو يرادلإا
ةلوج ءارجلإ ةيّفاضإ تاوطخب مايقلا نم دّب لا ،نكل .صوصخلا اذه يف ميسارملا

بيقنتلل اًمدّقت رثكأ لحارم ضوخلو ،ةيّنانبللا ةيّرحبلا هايملل ىلولأا صيخارتلا حنم
.دعب اميف جاتنلإا امبّرو

نوكي نأ ضورفملا نم ،صيخارتلا حنم ىلإ يدّؤت بيقنت تايلمع يّأ ءارجإ لبق
يجولويجلا عضولل ديّجلا مهفلا نم ريبك ردق ةموكحلاو نيرمثتسملا نم لك ىدل

تثّح دقو .اهيف ةيطفنلا دراوملا دوجو لامتحا نعو امك ةصخّرملا ةقطنملا يف

لازي لا ةيّنانبللا ئطاوشلا ةلابق بيقنتلا
دعب نع تانايبلا عمجل ةيّلوّلأا لحارملا يف

قطانم طئارخ مسرل اهريسفتو
 ةلمتحملا عمّجتلا



ةيّنانبللا تاموكحلا فلتخم ىلإ تمدّقُ يتلّا ةيّنفلا تاساردلاو ريراقتلا تاجاتنتسا
هذه نّأ لاّإ .ئطاوشلا ةلابق بيقنتلا تايلمع ةعباتم ىلع تاسايسلا يعناصو
تامولعملا ةيّمكب ةًنراقم اًمامت ةدئاب نلآا تتاب ةقباسلا ةيّميلقلإا تاساردلا
.بيقنتلا تايلمع نع ةرداصلا

 ةيطفن دراوم دوجو لامتحا مهف
ديّجلا مهفلا يف ةيطفنلا دراوملا ةرادإ ةسايس ةغايصل ىلضفُلا ةقيرطلا نمكت
فورظو دراوملا دوجو تايّناكمإ ةسارد حيتيس امم ،ةقطنملل يّجولويجلا قسنلل
باحصأو رارقلا يعناصل دّب لاو .لمشأ روظنم نم جاتنلإاو بيقنتلا تايلمع
نم (ملاعإو ماع يأرو ةيّموكح ريغ تامظّنمو نييّعانصو ءاربخ نم) ةحلصملا

مهف مهل حيتيس كلذ نّأ ذإ ،اهنع تضخّمت يتلّا جئاتنلاو بيقنتلا لحارم ةعجارم
داروملا هذهل ةلاعّف ةرادإ حيتي ام ،لضفأ لكشب اهتيّمهأو ةلمتحملا دراوملا مجح
 .عاطقلا ةمكوحل ةمئلاملا تاسايسلا دامتعاو

نم ديدعلاب ،اهديقعت مغر ،طسّوتملا يقرش يف ةيّجولويجلا ةعيبطلا مسّتت
ىلع زاغلاو طفنلا لوقح فاشتكاف .طفنلا نع بيقنتلل ةبذاج ربتعتُ يتلّا ايازملا
مكارتلا غلبي .ريبك لكشب ةقـطـنـمـلا يف ةـيّـجوـلوـيـجـلا تلااـمـتـحلاا ززّـعـي ةسباـيـلا
دوجو صرف نم ديزي ام ،ملك4١ ىلإ٠١ نيب يقرشلا ضوحلا يف يبوسرلا

ةيّـلورـتـبـلا تاـمـكارـتـلـل رداصم
ةـلاـبـق اًرّـب ةدوــجوــمــلا كلــتــك
عــــــجّشيو ،اًضيأ ئــــــطاوشلا
دقو .بيقنتلا لاـمـعأ يلاـتـلاـب
يف ىـلولأا حوسمـلا تــيَرِــجأُ
لبق ةيّنانبلـلا ةـيّرـحـبـلا هاـيـمـلا
،مويلا اـمّأ .اًـماـع نـيـعـبرأ وِـحـن
مادختساب ةصلاخلا ةيّداصتقلاا ةقطنملا لمجم نم ٪57 نم رثكلأ حسم ءارجإ دعبو
اهريغو داعبلأا ةيّثلاثلاو ةيّئانثلا ةيّلازلزلا حوسملا لثم – ةديّج ةيّئايزيفويج لئاسو
ريراقت رادصلإ اًرفّوتم تامولعملا نم يفكي ام تاب – ةيّئايزيفويجلا قرطلا نم
 .تلاامتحلال ديدحتو ةيّلوّأ ريسفت

نّأ كلذ .ههايم قمع ،ينانبللا رحبلل ةمّهملا ىرخلأا يحاونلا نيب نم ركذنو
نع أشنتو .قمعلا ةقئافلا وأ ةقيمعلا هايملا يف عقت ةيّرحبلا ةقطنملا مظعم
تابيترت مزلتست يهو ،ةيّفاضإ دٌويق قمعلا اذه ىلع جاتنلإاو بيقنتلا تايلمع
هايملا يف رفحلا تحاتأ يتلّا ،ةيّنفلا تاروّطتلا ربتَعتُ ،عقاولا يف .ةصّاخ ةيّنف
قمعلا ةغلابلا هايملا يف ئطاوشلا ةلابق رفحلا نرتقيو .اًيبسن ةثيدح ،ةيّرحبلا
ةلثملأا نمو .ةعانصلا يف ىربك ثداوح ىلإ ىدّأ دقو ،ةريبك ةيّليغشت رطاخمب
.٠١٠٢ ماع كيسكملا جيلخ يف ةقيمعلا هايملا يف برّستلا كلذ ىلع ةخراصلا
حطس تحت ةعقاولا تابسرتلا يف حلملا نم ةكيمس ةقبط دوجو نإ ،كلذ ىلإ
 .جاتنلإاو بيقنتلا ةبوعص نم ديزت ينانبللا رحبلا

تابوعص حرطي وهف ،حجّريُ ام رثكأ هرفّوت حجّريُ يذلّا دروملا ىقبي زاغلا نّأ امبو
لماوعلا نم ةعوـمـجـم قـيـعـتو .ةـيّداـمـلا هصئاصخـل اًرـظـن جاـتـنلإا ةـهـجـل ةـيّـفاضإ
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 ىلإ يدّؤت بيقنت تايلمع يّأ ءارجإ لبق
ىدل نوكي نأ ضورفملا نم ،صيخارتلا حنم
 ريبك ردق ةموكحلاو نيرمثتسملا نم لك
يف يجولويجلا عضولل ديّجلا مهفلا نم
 ةصخّرملا ةقطنملا



ةماع ةسايس صخلم

،يلاتلاب .جاتنلإا ةفلكت نم ريبك لكشب ديزتو ،جاتنلإاو بيقنتلا ةطشنأ ةيّجولويجلا
ةعفترملا جاتنلإا فيلاكت نع ضيوعتلل يفاكلا مجحلا تاذ دراوملا تامكارت اهدحو

نيعب يجولويجلا عقاولا اذه ذخأ نم تاسايسلل دّب لاو .اًيداصتقا ةيدجمُ ربتعتُس
لئاسو دامتعا نكميو  .ةرفّوتملا دراوملا مادختسا ليعفتل دعاوقلا ءاسرإو رابتعلاا

ةيّلاملا تازفّحملا لثم ،ةيّليغشتلا فيلاكتلا ضفخل جاتنلإا تايّقافتا يف ةنيّعم
زيزعت ىلع عجّشت يتلا طورشلا بناج ىلإ ،كلذ نكمأ ثيح ةلغّشملا قفارملاو
ةملاسلا ريبادت باسح ىلع جاتنلإا فيلاكت ضفخ بجي لاو .دادرتسلاا لماوع
ريغ نيلغّشملا لبق نم ةمئلاملا ريغ ةرادلإا يدّؤت دق ذإ ،ةيّنقتلا تابلّطتملاو
،قمعلا ةقئافلاو ةقيمعلا هايملا يف رفحلا يف ةربخلا ىلإ نيرقتفملاو نيلهّؤملا
 .دراوملا  نادقف ىلإ امك ةيّئيب رطاخم ىلإ

طسوتملل يقرشلا ضوحلا يف ةردّقملا ةيطفنلا دراوملا
يتلّا ةريبكلا ةيطفنلا تافاشتكلاا عم ةيّنانبللا ةيّرحبلا هايملا يف بيقنتلا نمازت
ريراقتلا تنمّضتو .نانبل يّبونج ةيّصربقلاو ةيّنيطسلفلا ئطاوشلا ةلابق تققّحت
تايّمك لوح ةريبك تاريدقت ةيّلودلاو ةيّبنجلأا طفنلا تاكرشو تلااكولا اهترشن يتلّا
زربأ زاغلا تامكارت ربتعتُو .ماع لكشب يقرشلا ضوحلا يف ةدوجوملا دراوملا
ضعب يف اًدوجوم نوكي دق طفنلا نّأ مغر ،ةيطفنلا دراوملا نم ةدعاولا عاونلأا

حطس تحت اًقمع رثكلأا ءازجلأا
نأ حجرملا نم ،كلذ ىلإ .رحبلا
يف طـفــنــلا فاشتــكا لاــمــتــحا
يقرشلا ضوحلا لامشو طسو
(نانبلو صربق ئطاوش ةلابق)

  .(ليئارسإو نيطسلف ئطاوش ةلابق ) هنم يبونجلا ءزجلا يف اهنم ىلعأ
ةديّج ةفرعم بلّطتت ةيّنقت ةيّلمع ىلع طفنلا دوجو لامتحا مييقت يوطني

اهتاملّعم نم ضعببو اهيف بيقنتلا مت يتلا ةقطـنـمـلـل ةـيّـجوـلوـيـجـلا ةـعـيـبـطـلاـب
تايلمع ىوتسم فلاتخاب فلتخت مييقتلل ىتّش قرط مادختسا نكميو .ةيّساسلأا
اًمئاد اهجئاتن نرتقتو .اهرفاوتو تانايبلا عونو ةقطنملا يف جاتنلإاو بيقنتلا
فلتخمل ةمهبملا لماوـعـلاـب هـتـعـيـبـط ثيـح نـم طـبـترـي لاـمـتـحا وأ رـطـخ رشّؤمـب
قـيوست دـنـع يهـتـنـت يتـلاو يجوـلوـيـجـلا جذوـمـنـلا يف لـخدـت يتـلا تاـيّـلـمـعـلا
ةديدج تامولعم يأ ءوض ىلع تامييقتلا ثدّحتُو .اهدوجو لاح يف ،تاجتنملا
 .جاتنلإا وأ بيقنتلا لحارم نع ردصت

ةيّجولويجلا لماوعلا ةيّمهلأ اًرظنو ،ةيّنانبللا ئطاوشلا ةلابق رابآ يّأ بايغ يف
اًيلعف قوثولا نـكـمـي لا ،يجوـلوـيـجـلا جذوـمـنـلا تاـمـلّـعـمـب ةـلصـتّـمـلا ةـمـهـبـمـلا
لحارملا يف ةعئاش ةمهبملا لماوعلا هذه لثمف .دراوملل ةيّلولأا تاريدقتلاب
ةئطاخلا تاريدقتلا تلااحب لفاح طفنلا ةعانص خيرات نّأ امك ،بيقنتلل ىلولأا
يف بيقنتلا نم اًمدّقت رثكأ لحارم يف تعقو يتلا تلااحلا رابتعا نكميو .دراوملل
ىلع ةلثمأ ،نيطسلفو صربق ئطاوش ةلابق يقرشلا ضوحلا نم يبونجلا ءزجلا
تاريدقت نّأ عقاولاو .رابتعلااب اهذخأ يغبني يتلّا دراوملل ةبراضتملا تاريدقتلا
لحارمل مييقت ةداعإ لّك عم تعجارت دق ةقطنملا هذه يف لوقحلا نم ددعل دراوملا
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هرفّوت حجّريُ يذلّا دروملا ىقبي زاغلا نّأ امب
ةيّفاضإ تابوعص حرطي وهف ،حجّريُ ام رثكأ

 ةيّداملا هصئاصخل اًرظن جاتنلإا ةهجل
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رئب نم زاغلا نم بعّكم مدق نويلرت7 غلابلا يلوّلأا مييقتلا ضفخنا دقو .بيقنتلا
دوجو طق دكّأتي مل ،كلذك .بعّكم مدق نويلرت4 ىلإ صربق رحب يف’تيدورفأ‘
نيطسلف ئطاوش ةلابق’ايشإ‘ ةصخر عاطق يف زاغلا نم بعّكم مدق نويلرت٦،7
يف’٢-تيدورفأ‘ رئب نع يلّختلا مّتو ،بيقنتلا  نم ةقباس لحارم يف نَلِعأُ امك
ةيّمكلا نم اًضيفخت نمّضتي ام اًضيأ اهداجيإ نكمي يتلا ةلثملأا نمو .ةعقرلا
 .ةيّلوّلأا تاريدقتلا نابّإ ةرفّوتملا دراوملل ةيّلعفلا

اهب ماق ملاعلا يف ةقاطلا دراوم عزّوتل تامييقتلا نم ةلسلس راطإ يفو
،هب علطضي يذلّا’ملاعلا يف ةقاطلا عورشم‘ نمض يكريملأا يجولويجلا حسملا
زكتريو .ملاعلا يف’ةيولولأا تاذ  طفنلا ضاوحأ’ـل ةيّجولويج تاسارد ءارجإ مّت
ةلباق نوكت نأ حجّريُ يتلّا لورتبلا ةيّمك ردّقت ،يلامتحا جهن ةيّجيتارتسا ىلع مييقتلا
ميّق دقو .اًماع نيثلاث ةرتف نمض تاطايتحلاا ىلإ فاضتُ نأو اًينقت جارختسلال
ةرفاوتملا جاتنلإاو بيقنتلا تانايب مدختست يتلّا قطانملا نم اًريبك اًددع عورشملا
دراوم دوجو لامتحلا مييقت رشن مّتو .ةفورعملا ةيّجولويجلا ملاعملا بناج ىلإ
ةيّطفنلا تايّناكملإل ديحولا مييقتلا نوكي دق وهو ،٠١٠٢ راذآ يف يقرشلا ضوحلا
 .ليصافتلاب رشنُ يذلّا ديحولا ديكأتلاب وهو ،نلآا ىتّح اهلمكأب ةقطنملا هذهل

دراوملا مجح مييقتل رسيب اهيلإ لوصولا نكمي ىرخأ ةيّنلع ةسارد يأ بايغ ىدّأ
،ةسسّؤملا هذه ةرهشل اًرظنو .يكريملأا حسملا ريرقت ىلع زيكرتلا ميظعت ىلإ
اـهرـيراـقـت  جئاـتــن تمدــخــتسا
يف عساو لــكشب عـــجارـــمـــك
،يسايسلا باـطـخـلاو راـبـخلأا
.ءارـبـخـلا ءارآ مـيــعدــتــل اًضيأو
ملاــعلإا لوادــت اـــم اًـــبـــلاـــغو
يف ةدراولا جئاتنلاو تامولعملا تمهسأ دقف ،هيلعو .ريرقتلا اهمدّقي يتلّا ماقرلأا

مجح ىلع ماعلا شاقنلا زكّرف .ماعلا يأرلا ريطأت يف ،ريبك دّح ىلإ ،ريرقتلا اذه
طورشلاو ةيّنفلا ةيّمهلأا ةشقانم نود نم ةيّدقن ةميق ىلإ اهليوحت دنع دراوملا
جذومنلا يف ةمهبملا لماوعلا ةيّـمـهلأ اًرـظـن ،نـكـلو .اـهـلـيـلـحـتو اـهـب ةـطـبـترـمـلا
عورشم ريراقت ةلسلس يف ةعبتّملا مييقتلا ةقيرطلو ،ةقطنملا يف يجولويجلا
يقرشلا ضوحلا يف دراوملل ةردّقملا ماجحلأا رابتعا نيعتي ،ةيملاعلا ةقاطلا

يتلا قطانملا نم اهريغب ةًنراقم ةقطنملا هذه يف بيقنتلا ةيّناكمإ ىلع اًرشّؤم
تايّمكلا دوجو ىلع ليلدك وأ ةيّقيقح ةميقك سيلو ،اهسفن ةقيرطلا اهيف تدمتُعا
يف ةيطفنلا دراوملا داجيإ ةيّناكمإ نأ وه جئاتنلا هذه هيلإ ريشت امف .ةروكذملا
يقرش ةقطنم يف يرّبلا شماهلاب ةًنراقم ىلعأ يه ةيّنانبللا ةيّرحبلا هايملا
تلاامتحلاا قابطنا عم ،يعيبطلا زاغلا لئاوسو يعيبطلا زاغلا نم لّكل طسوتملا
يف9١٢ ـلا قطانملا عومجم رابتعلااب انذخأ اذإو .طفنلا دراوم ىلإ ةبسنلاب اهسفن
يف ةفشتكملا ريغ زاغلا دراومل ردّقملا طسّوتملا نّإف ،اهمييقت مت يتلّا ملاعلا
رثكلأا قطانملا ةمئاق ىلع ةرشاعلا ةبترملا يف ةقطنملا عضي يقرشلا ضوحلا
دعب يتأتو ،ملاعلا يف ةلبقملا نيثلاثلا تاونسلا للاخ اهيف زاغلا داجيلإ لاامتحا
ةقطنم يف سورغاز تايّط مازح عقرو ،نيوزق بونج ضوحو ،لينلا اتلد ضوح
 .ةنماثلاف ةعباسلاو ةعبارلا ةبترملا اًعابت لّتحت قطانم يهو ،طسولأا قرشلا
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لحارملا يف ةعئاش ةمهبملا لماوعلا
طفنلا ةعانص خيرات نّأ امك ،بيقنتلل  ىلولأا
دراوملل ةئطاخلا تاريدقتلا تلااحب لفاح
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ةيّطفنلا دراوملا مييقتل ىلضفُلا تاسرامملا
وأ ،ثحب تاسسّؤم وأ ،ةيّنطو وأ ةصّاخ طفن تاكرش موقت ،نادلبلا نم ديدعلا يف
تايلاولا يفف .دراوملا مجح ريدقتب ةيّنهم تايّعمجو تاعومجم وأ ةيّموكح تلااكو
ةلصتّملاو ةلّقتسملا تامولعملا عمج ةمّهم لكوت ،لاثملا ليبس ىلع ،ةدحتّملا
،ثاحبلأا لاجم يفو .ةقاطلا تامولعم ةرادإ ىلإ اهعيزوتو اهليلحتو ةقاطلاب
ريراـقـتـلا ردصتـف ،’يكريملأا يجولوـيـجـلا حسمـلا‘ لـثـم ىرـخأ تاـعوـمـجـم طشنـت
علطضتو .ةيّفارغجلا سيياقملا فلتخم ىلع ةرفّاوتملا دراوملا لوح ةيّملعلا
’ةيّلورتبلا ايجولويجلا ءاملعل ةيّكريملأا ةيّعمجلا‘ لثم ةيّنهم تاعومجمو تايّعمج
مييقتلا قرطل ةيّهيجوتلا ئدابملاو دعاوقلا ءاسرإب’طفنلا يسدنهم ةيّعمج’و
طفنلا ةئيه ربتعت ،ةدحتّملا ةكلمملا يفو .دراوملا ةيّمك لوح تاريدقتلاب يلدتو
تامولعملا لك عمجتو ةقاطلا ةرازو ةلّظم تحت لمعت يتلّا ةمظانلا ةئيهلا ،زاغلاو
عيمج نم ،لوقحلاو ،ةيطفنلا دراوملا عيزوتو ،هتاطاقسإو جاتنلإا لّجسب ةلصتّملا
تانايب نم عمجيُ ام مدختسيُ .اهعيزوتب موقت مّث نمو ،ةكلمملا يف نيلغّشملا
وأ تلااكو موقت ،كلذك .ةكلمملا يف دراوملاو تاطايتحلاا ريدقتل ساسأك اًضيأ

،ملاعلا يف دراوملا عاضوأ لوح ريراقتلا رادصإب يرود لكشب ىرخأ ةيّلود تاكرش
 .مويلورتب شتيرب نع ةرداصلا ةيّئاصحلإا ةعجارملا رارغ ىلع

،تلااـحـلا هذـه عــيــمــج يفو
ءارـجلإ قلاـطـنلاا ةـطـقـن نـمــكــت
عمج يف دراوملل قوثوم مييقت
لوـح نـيـلـغّشمـلا نـم تاـناـيـبـلا
،ةيّلاحلا وأ ةقباسلا جاتنلإا تايّمك
ةيّميلقلإا ةيّجولويجلا تاساردلاو
،بيقنتلا تاـيـلـمـعو ،ةـيّـلـحـمـلاو

جذامن عضو ىلإ ةفاضلإاب ،رفحلاو رابلآا تلاّجس تانايبو ،ةيّلازلزلا ليلاحتلا ريراقتو
فلتخمل رفّوتت يتلّا تانايبلا هذه ريسفت يلاتلاب نكميو .ةيطفنلا مظنُلاب ةصاخ
 .اهعزّوتو اهعاونأو دراوملا تايّمك ريدقتل اهمادختساو ةمّتهملا تاعامجلا

ةيرابتخا رئب يّأ بايغ يفو ،نانبل يف بيقنتلا نم ةركبملا ةلحرملا هذه يف امّأ
حيتت لا ثيحب ،ناكمب ةيّمهلأا نم ةمهبملا ةيّجولويجلا لماوعلا لازت لا ،ةيمييقت وأ
ةثلاثب ةبوشم تاريدقتلا هذه لثم نّإف ،كلذ ىلإ .تاطايتحلال اًقوثوم اًريدقت
هتذفّن اهنم يَرجأُ امو ،تيرجأ دق تامييقتلا نم ةليلق ةلّق نّأ ذإ ،ىربكُ بويع
جاتنلإاو بيقنتلا ةعانصب ةقيثو لمع تلاص اهطبرت ةيّبنجأ تاعومجم اًساسأ
تانايبلا نّأ نيح يف ،تاكرشلا لوصلأ جيورتلل وأ ةيّعانص تاجاحل ةباجتسلال
يف نامتكلا يّط تيقب دق تامييقتلا نع ةئشانلا ةمزلالاو ةيّساسلأا جئاتنلاو
.جئاتنلل لقتسم قيقدت ءارجإ نم ىرخأ تاعومجم يأ عنمي ام ،تلااحلا مظعم
وأ نويّمسرلا نولوؤسملا اهنع نلعأ يتلّا ماقرلأا نم يّأ رابتعا نكمي لا ،يلاتلابو
تاذ اهنّأ ىلع ةيّنانبللا ئطاوشلا ةلابق ةلماعلا بيقنتلا تاكرش اهتمدّق يتلّا كلت
 .ةيّرحبلا هايملا يف ةلمتحملا دراوملل ةقوثوم ةميق

وأ تاـموـكـحـلا لـبـق نـم دراوـمـلـل ردّـقـمـلا مـجـحـلا مدــخــتســيُ نأ دراوــلا نــمو
عتّمتت يتلّا نادلبلا ربتعتُ ،يملاعلا ديعصلا ىلعو .ةيّسايس ضارغلأ نييّسايسلا

يف دراوملل ةردّقملا ماجحلأا رابتعا نيعتي
ةيّناكمإ ىلع اًرشّؤم يقرشلا ضوحلا

اهريغب ةًنراقم ةقطنملا هذه يف بيقنتلا
ليلدك وأ ةيّقيقح ةميقك سيلو قطانملا نم

  ةروكذملا تايّمكلا دوجو ىلع
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.بناجلأا نيرمثتسملا ىلإ ةبسنلاب ةيّبذاجو ةيّمهأ رثكأ دراوملا نم ةريبك تايّمكب
ةيّسايس تادنجأ ةمدخل ةرفّاوتملا دراوملا تاريدقتب بعلاتلا اًضيأ نكمملا نمو
ماقرلأا مدختست نأ ةمكاحلا ةيّسايسلا بازحلأل نكمي ذإ :ينطولا ديعصلا ىلع
رثّؤي وحن ىلع ماعلا يأرلا رييغتل وأ ،ةلص تاذ ةيّسايس تارارق دامتعا هاجتّاب عفدلل
دراوملا تناك امّلو ،كلذ ىلإ .ةيّطارقميدلا تاراسملاو تاباختنلاا جئاتن ىلع
ردصم ىلإ ةعرسب لوّحتت نأ نكمي ،ةيّنطولا ةيدايسلا لئاسملا نم ةيّعيبطلا
عم ةيّدودحلا تاعازنلل نكميو .ةقطنملا يف رارقتسلاا ةعزعزلو يسايسلا رتّوتلل
يأرلا كرّحت نأ اهيف ةيطفن دراوم دوجو لمتحيُ يتلّا قطانملا لوح ةرواجملا نادلبلا
ىتّح ررّبتو ةيّسايسلا تاجنّشتلا لعشتُ ،ينطو نمأ ةلأسم ىلإ لوّحتتو ماعلا
.يركسعلا ديعصتلا

دوــــجو نأش نــــمو ،اذــــه
دراوــمــلــل قوــثوــم مــيــيـــقـــت
،يفارغجلا اهعزّوتو ،ةرفاوتملا
ىـلـع هـعـيزوـتو ،اًـنـلــع هرشنو
تلاز لا يتلا نادلبلا يفو .رطاخملا هذه ضفّخيُ نأ ،ةيّنعملا تاعومجملا فلتخم
ةمّهم ةعومجم بايغ حرطي دق ،ومنلا روط يف ةيّلورتبلا ةطشنلأا وأ ةعانصلا اهيف
روهمجلل اهريسفتو اهمهفو ةمدّقملا ماقرلأاب كيكشتلا ىلع نيرداقلا ءاربخلا نم
بعشلا ةردق حبصت ،يلاتلاب .لّكك دلبلل ةمّاعلا ةحلصملا ىلع اًريبك اًرطخ ضيرعلا
رارقلا يعناص عاضخإ نم ريبك لكشب كلذ دّحي امك ،اًدّج ةينّدتم دصرلا ىلع
   .ةلءاسملل

تايصوتلاو تاجاتنتسلاا
.اًفورعم سيل ةيّنانبللا ئطاوشلا ةلابق ةرفّاوتملا ةيطفنلا تامكارتلا مجح نّإ
نّأ امبو .ةريبك تايّمكب اهدوجو لامتحا ىلإ ةيّلوّلأا ةيّجولويجلا تاساردلا ريشتو
حنمل ىلوأ ةلوج ءارجإ ىلإ ،لمؤي ام ىلع ،يضفتس بيقنتلا نم ىلولأا لحارملا
تاوطخلا ديدحت يف ىوصق ةيّمهأ ةرفّاوتملا دراوملا مييقت يستكي ،صيخارتلا
ةيطفن ةسايس عضوب ىصوي ،ددصلا اذه يفو .دراوملا ةرادإ ةيّلمعل ةيّلبقتسملا

طاقنلا نم اًددع جلاعت ةلماش
 .ةددّحملا

رارــقلإا نــم ،لاًوّأ دّـــب لاو
يجولويجلا لامتحلاا ةيّمهأب
دراوملا نوكت نأ حجّريُو .نانبل ئطاوش ةلابق زاغلاو طفنلا نم تامكارت دوجوب
هذه رفّوت مكحي يذلّا يجولويجلا قايسلل اًرظنو .طفنلا نم ةرفو رثكأ ةيّزاغلا
ةيّداصتقلاا ىودجلا نم دّحتس ةعقّوتملا ةعفترملا جاتنلإا فيلاكت نّإف ،دراوملا
دراوـمـلا للاـغـتسا لـيـعـفـت ذـبّـحـت نأ جاـتـنلإا تاساـيس ىــلــعــف .دراوــمــلا هذــهــل
ةقيمعلا هايملا يف دراوملا نم ربكلأا تايّمكلا داجيإ عقّوتيُ هنّأ اميّس ،اهجارختساو
نرتقي ،فورظلا هذه لثم يفو .ةيّنانبللا ئطاوشلا ةلابق قمعلا ةقئافلا وأ
نأ طفنلا ةسايس ىلعو .ةيلاع ةيّليغشت رطاخمو ةصّاخ ةيّنقت تابوعصب جاتنلإا
يف ةيّليغشتلا مهتربخ نع اونهرب نأ قبس نيلهّؤم نيلغّشم رايتخا ىلع عجّشت

دراوملل ردّقملا مجحلا مدختسيُ نأ دراولا نم
ضارغلأ نييّسايسلا وأ تاموكحلا لبق نم

ةيّسايس

ةيّمهأ ةرفّاوتملا دراوملا مييقت يستكي
ةيّلبقتسملا تاوطخلا ديدحت يف ىوصق
دراوملا ةرادإ ةيّلمعل
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ببسب دراوملا نادقف يدافتو ةمراص دعاوق عابتّا نامضل كلذو ،تائيبلا هذه لثم
 .ةيّنقتلا ثداوحلا

ردصم ىلإ لوّحتت نلأ ةحشّرم ةيّلورتبلا دراوملا نّإف ،مدّقت ام ىلإ ةفاضلإاب
ةسايسل يغبني ،اذل .ةيّطارقميدلا تاراسملا ديدهتلو يسايسلا رارقتسلاا ةعزعزل
قوثوم مييقت ءارجلإ ةيّرورضلا تاوطخلا ذاختّاب ةمظانلا تاطلسلا مزلت نأ طفنلا
تاعومجملا فلتخم ذيفنت ذبّحت نأو ،ةلّقتسم رداصم دي ىلع ةرفّاوتملا دراوملل

نأو ،اهرسّيتو  ةلثامم تامييقتل
مييقتلل يرودلا نييحتلا عجّشت
حلاصملا باحصأ ىلع هعيزوتو
ملاعإ بجـي ،كلذـك .نـيـيّـنـعـمـلا

،كلذ ةازاوم يفو .ةيّلامجلإا اهتيّمهأو تاريدقتلا ىلع ةئراطلا تاريّغتلاب روهمجلا
تانايبلاو تامولعملا عيزوتب ةلصتّملا تاءارجلإا ددّحت ةحضاو ةسايس عضو نيّعتي
نع حاصفلإا نود نم -ةيّنهملا تاعومجملاو ةيّثحبلا تاسسّؤملا ىلع ةرفّاوتملا
،ةرادلإا ةيّلمع يف ربكأ لكشب طرخنت ىتّح - ةساسّحلا تامولعملا وأ ةيّرسلا قوقح
.رارقلا عنص تايوتسم ىتّش ىلع ةلءاسملاو ةيفافشلا نم ديزم نامضلو

ليكشت ةدّشب يصوت نأو معدت نأ نانبل يف طفنلا ةسايسل دّب لا ،اًماتخ
،ةيطفنلا ايجولويجـلا لاـجـم يف نـيـعـلـطّـمـلاو نـيـيّـلـحـمـلا ءارـبـخـلا نـم ةـعوـمـجـم
نمّـم ،ةـلصلا تاذ تاصاصتـخلاا نـم اـهرـيـغو ،جاـتـنلإا ةسدـنـهو ،ءاـيزـيـفوـيـجـلاو
،رارقلا يعناصو ةمظانلا تائيهلا معدو بيقنتلا تايلمع ةقفارم نوعيطتسي
  .لبقتسملا يف ةرادلإا ةيّلمع ةيّرارمتسا نامضو
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ةماعلا ةسايسلا صخلم لوح
وه ةماعلا ةسايسلا صخلم
لكشب ردصت ةريصق ةروشنم
ينانبللا زكرملا نع مظتنم
عيضاوم للحت تاساردلل

ةيعامتجاو ةيداصتقاو ةيسايس
يف تايصوت مدقتو ةيساسأ
ةحيرشل ةماعلا تاسايسلا
رارقلا عانص نم ةعساو
.ماع هجوب روهمجلاو

تاساردلل ينانبللا زكرملا لوح
ينانبللا زكرملا سسأت
وه .989١ ماع يف تاساردلل

،توريب يف هرقم ثاحبلأل زكرم
ةدياحمو ةلقتسم هترادإ

ةرصانمو جاتنإ هتمهم ،اًيسايس
ىلإ ىعست يتلا تاسايسلا
يف ديشرلا مكحلا نيسحت
،ةيزكرملالا لثم تلااجم
ةيلاملاو ،ةيداصتقلاا ةيمنتلاو
.زاغلاو طفنلاو ةماعلا

انب لاصتلإل
تاساردلل ينانبللا زكرملا
رشاعلا قباطلا ،تاداسلا جرب

نويل عراش ،55-٢١5 .ب.ص
نانبل ،توريب سأر

+ ١٠3997١١٦9 :ت
+ ٢٠3997١١٦9 :ف

info@lcps-lebanon.org
www.lcps-lebanon.org

LCPS

ىلع ةئراطلا تاريّغتلاب روهمجلا ملاعإ بجي
ةيّلامجلإا اهتيّمهأو تاريدقتلا


